
Prázdninové zamyšlení 
Čas lze v okurkové sezioně trávit 
všelijak. Letošní divné léto dává 
příležitost spíš ke chmurným 
myšlenkám. Může za to počasí, 

které se vždy, když vyrazím k vodě, stačí změ-
nit a při dojezdu začne pršet (samozřejmě až 
po zaplacení za parkoviště). I díky tomu mohu 
při zpáteční (zbytečné) jízdě přemýšlet. Že po 
dojezdu vysvitne sluníčko, mě utvrdí v tom, že 
mě někdo sleduje. Nepřeje mi, abych se opálil, 
ale přeje mi, abych se dopálil! 

Nedokážu pochopit, proč meteorologové vy-
bavení výkonem naditými počítači, satelity, 
internetem a meteoroložkou s největší kadencí 
slov v minutě Alenou Zárybnickou (kterou 
přestanu vnímat vždy po šesti sekundách její-
ho kulometného vystoupení na televizní obra-
zovce) nejsou schopni předpovědět počasí na 
druhý den. Co na druhý? Ráno na odpoledne! 
To jsme na naši Zemi tak zlí, že nás tak trestá? 

Díky špatnému počasí jsem měl možnost si 
přečíst úvodník Stanislava Bernarda ve firem-
ním časopisu pivovaru téhož jména. Četl jsem 
ho několikrát – a bavil se – ale i smutnil. Ro-
zebíral v něm ústup Německa z atomového 
programu a zamýšlel se, jak budeme Německu 
všichni v EU pěkně dodávat energii, které ne-
bude mít dostatek. Rusové si už připravují ba-
lalajky, protože průtok zemního plynu do Ně-
mecka bude v trubkách dělat víry. A ceny bu-
dou diktovat dle toho, jak poroste v Německu 
spotřeba. A my ostatní? My se nebudeme sta-
čit divit! ČEZ své chytré sítě chytře zaměří do 
Německa, aby zde prodal nadbytečnou elektři-
nu z atomových elektráren. Rakouské trakto-
risty odeženeme od Temelína s příslibem, že 
když výfuky Temelína nechají na pokoji, pro-
dáme jim ještě více kubíků dřeva ze Šumavy 
v surové formě, abychom na tom ještě víc pro-
dělali. A když budeme potřebovat elektřinu 
my, rádi si za ni připlatíme. Ceny jsou tržní, 
ne? Dobrý byznys! 

Při výletu na Moravu jsem vychutnával naši 
krásnou krajinu. Nalevo řepka olejka, napravo 
řepka olejka. Další údolí: nalevo řepka olejka, 
pozor změna! Napravo solární farma! Moc 
hezky jsme to udělali, že jsme v EU! Stali se 
z nás výrobci energie a lepivé šťávy do pohon-
ných hmot, do jejíhož přidávání se vlastně nu-
tíme. Potraviny už nepěstujeme, vždyť je pře-
ce stále levněji nakupujeme v zahraničí od eu-
rokolegů. Podle testu Hospodářských novin 
Němci mají v obchodech chutná rajčata. Na 
nás zbyla ta umělohmotná z Holandska. Mož-
ná je hnojí oblaky kouře z marjánky, protože 
vždycky, když jich sním víc, je mi špatně.  

A nejen z rajských! 

M i l a n  L o u c k ý  
 

š é f r e d a k t o r  č a s o p i s u  T e c h n i k  
 

m i l a n . l o u c k y @ e c o n o m i a . c z  
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ZAJÍMAVOST: Protiatomovým a protitemelínským 
aktivistům poskytla loni hornorakouská zem-
ská vláda 430 797 eur, tedy opět přes 10 milio-
nů korun. Obdrželo je jedenáct sdružení, z toho 
osm českých. Vyplývá to z údajů o dotacích 
z rozpočtu za uplynulý rok, které zveřejnila li-
necká vláda na svých webových stránkách. 

Celková částka na protitemelínské boje se 
snížila oproti předchozímu roku o 32 tisíc eur. 
Do ČR přitom připutovalo jen o 7000 eur mé-
ně. Výrazného zvýšení dotací se však dočkalo 
brněnské Hnutí Duha (29 394 eur, dvakrát více 

než o rok dříve) a Jihočeské matky (54 501 eur, 
plus 6300 eur). Pohoršili si zato v Calle  
(15 853 eur, minus necelých 1000 eur), Wise 
Brno (11 056 eur, minus 3000 eur), českobudě-
jovické Občanské iniciativě pro ochranu život-
ního prostředí (41 385 eur, minus 3600 eur)  
a především v neznašovském sdružení V hava-
rijní zóně JE Temelín (48 839 eur, minus 14 ti-
síc eur). 

Zemský radní pro životní prostředí Rudi 
Anschober (Zelení) tentokrát neposkytl ani 
cent lineckému Stop atomu!  

Deset milionů korun proti Temelínu z Horních Rakous 

UNCTAD: Česká republika loni přilákala přímé 
zahraniční investice v úhrnné hodnotě přibližně 
113 miliard korun, což je ve srovnání s rokem 
2009 více než dvojnásobek. Hodnota loňských 
investic byla mírně vyšší než v roce 2008, po 
kterém kvůli propuknutí globální hospodářské 
krize následoval propad přílivu zahraničních 
investic do ČR. Vyplývá to ze zveřejněné zprá-
vy Konference OSN o obchodu a rozvoji 
(UNCTAD). 

„Zpráva OSN dokazuje, že se svět dostal 
z krize. Česká republika co do objemu přímých 
zahraničních investic překonala předkrizový 
rok 2008, a to o necelých pět miliard korun.  
V roce 2009 přitom došlo ve srovnání s před-

chozím rokem k propadu o 42 procent,“ ko-
mentoval zprávu OSN generální ředitel agentu-
ry CzechInvest Miroslav Křížek. Dodal k tomu 
ještě, že velmi slibně vypadají i statistiky in-
vestic, které CzechInvest zprostředkoval v prv-
ním letošním pololetí. „Oproti stejnému období 
loňského roku sice evidujeme o dva projekty 
méně, objem investic ho však překonává o více 
než 100 procent,“ podotkl.  

Ve srovnání se zeměmi Visegrádské čtyřky 
Českou republiku překonalo pouze Polsko, kte-
ré v loňském roce přilákalo investice za zhruba 
161,5 miliardy korun. České firmy zase loni 
naopak do zahraničí investovaly přibližně  
28,4 miliardy korun. 

Zahraniční investice do ČR loni dvojnásobně vzrostly 

ENERGETIKA: První úspěch slaví podle České te-
levize investoři do fotovoltaických elektráren 
v boji proti solární dani. Městský soud v Praze 
jim dal za pravdu s tím, že 26procentní daň 
uvalená na jejich výnosy je protiústavní a že 
Ústavní soud by měl příslušné zákony zrušit.  

Na soud se obrátil advokát jednoho z majite-
lů solární elektrárny. „My jsme fakticky požá-
dali tento soud, aby zhodnotil naši argumentaci 
a v případě, že se ztotožní s protiústavností, 
pak aby se obrátil k Ústavnímu soudu,“ řekl te-
levizi advokát Petr Petržílek, který se svou žá-
dostí u Městského soudu uspěl.  

„Příslušné novely zákona o dani z příjmů 
a zákona o podpoře obnovitelných zdrojů jsou 

v rozporu s ústavním pořádkem,“ potvrdila 
mluvčí Městského soudu v Praze Martina Lho-
táková.  

Podle ní nyní záležitost posoudí Vrchní soud 
v Praze. Poté bude spis zkompletován a s ná-
vrhem na zrušení příslušných novel předložen 
Ústavnímu soudu v Brně.  

Majitel solární elektrárny zažaloval kvůli da-
ním kromě státu firmu E.ON. Ta se ke sporu 
nechce vyjadřovat. Proti argumentům Městské-
ho soudu se ale odvolala, uvedla Česká televize 
s připomenutím, že na solární daň si už  
u Ústavního soudu v březnu stěžovala také 
skupina senátorů. Rozhodnutí zatím nepadlo. 
Očekávají se i mezinárodní arbitráže.  

Soud dal za pravdu solárníkům kvůli zdanění  
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Pozvánka 
 

Vážení obchodní přátelé,  
 

rádi bychom vás pozvali k návštěvě naší expozice v hale A1 v rámci veletrhu  
TRANSPORT a LOGISTIKA 2011, který se uskuteční ve dnech 3.–7. října 2011 v Brně. 
 

Těšíme se na vás!  
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Nová řídicí jednotka  
AUTOMATIZACE: Nová řídicí procesorová jednotka Panasonic FP2 je vhodná právě pro ty aplikace, 
kde standardní verze není dostačující a jednotky se 60 tisíci nebo 120 tisíci programovými kroky 
jsou zbytečně předimenzované. Produktová řada FP2, která svou širokou škálou I/O modulů po-
kryje většinu potřeb průmyslové výroby, je na trhu velmi dobře zavedena. Rozšiřitelnost komuni-
kační sběrnice umožňuje ovládat až 2048 vstupů/výstupů. Celá řada FP2 disponuje širokou nabíd-

kou komunikačních jednotek pro různé 
sítě a díky své rychlosti zpracování se 
výborně hodí pro řízení pohybu v několika 
osách volnosti. 
Rychlost zpracování je na úrovni 30 ns pro 
základní instrukce a 60 ns pro instrukce 
vyšší úrovně. Dalším benefitem je nový 
volitelný paměťový modul (F-ROM) 
s kapacitou 2 MB. FP2SH s 32 tisíci pro-
gramovými kroky, nejnovější přírůstek 
do rodiny FP2, je klíčem pro mnoho no-
vých projektů hlavně díky svým následují-
cím technickým parametrům: 
1. programová kapacita 32 tisíc kroků; 
2. vysoká provozní rychlost; 
3. velká kapacita pro ukládání dat; 
4. vynikající poměr ceny a výkonu. 

   Nová řídicí jednotka vhodně rozšiřuje portfolio programovatelných automatů Panasonic, je-
jichž všechny řady lze programovat jedním vývojovým prostředím FP Win Pro. 

Nástroj vzdáleného přístupu zvýší efektivitu servisu a šetří náklady 
AUTOMATIZACE: Siemens nabízí novou softwaro-
vou sadu Simatic IPC Remote Manager, jež 
umožňuje efektivně udržovat a spravovat prů-
myslová PC řady Simatic osazená nejnovějšími 
procesory Intel typu Core i5 a i7. Pro vzdálený 
přístup chráněný heslem je v tomto softwaru 
použita sada funkcí Intel AMT (Active Manage-
ment Technology), které fungují nezávisle na 
použitém operačním systému (resp. dalším soft-
waru) i bez ohledu na to, zda jde o systém 
v aktivní činnosti nebo systém záložní.  

Programy z balíku Simatic IPC Remote Ma-
nager umožňují minimalizovat počet časově 
náročných a nákladných servisních zásahů pro-
váděných přímo v provozu a současně snížit spotřebu energie, například cíleným vypínáním pro-
vozních počítačů na konci výrobní směny. Nový software najde využití zejména v rozlehlých závo-
dech a zařízeních, jako jsou automobilky, chemičky, sluneční elektrárny či větrné elektrárny 
v pobřežních vodách. 

Softwarovou sadu Simatic IPC Remote Manager lze použít se všemi počítači řady Simatic IPC 
(počínaje přístroji generace „B“) a současně se Simatic Field PG. 

Nejnovější tablet do terénu nastavuje nové standardy 
AUTOMATIZACE: Společnost Panasonic představila 
Toughbook CF-H2, druhou generaci odolného 
tabletu navrženého speciálně pro pracovníky 
v terénu. CF-H2 ustanovuje nové standardy 
v jednoduchosti používání a konektivitě. Nový 
tablet je lehký nástroj (1,58 kg) pro mobilní 
pracovníky, kterým umožňuje vysokou produk-
tivitu práce i v náročných podmínkách. CF-H1 
využívá 10,1" displej s technologií Transflec-
tive Plus a je možné jej ovládat jednou rukou. 
Díky nejnovějšímu nízkonapěťovému proceso-
ru Intel Core i5-2557M (1,7GHz) s technologií 
vPro a grafické kartě Intel HD 3000 s dokona-
lejší podporou multimediálních funkcí byl vý-
početní výkon oproti předchůdci CF-H1 zvýšen 

více než čtyřnásobně (test PC Mark 2005). Novinka je ideální pro aplikace mající vysoké výpočet-
ní nároky, jako jsou mobilní CAD aplikace, GIS a diagnostické utility. Jeho operační paměť byla 
zvětšena na 2 GB (počítač může být osazen až 8 GB) a ve standardní konfiguraci je využíván pev-
ný disk s kapacitou 160 GB (volitelně pak SSD disk o kapacitě 128 GB).  

Nová procesorová jednotka Panasonic FP2 má progra-
movou kapacitu 32 tisíc programových kroků.  

Technologie pro bezpečnější jízdu s přívěsem  
Technologie dynamické stabilizace přívěsu, 

kterou Ford představil v modelu Kuga, je nyní 
k dispozici rovněž pro nový Focus, C-MAX 
a Grand C-MAX. Systém bude mít i nový  
pick-up Ford Ranger a nová generace Kugy 
pro rok 2012. Rozkývání přívěsu je závažný 
úkaz, který může za jistých okolností rychle 
eskalovat a potenciálně vést k těžké nehodě.  

KARAT Konference 2011 
Na konci června proběhla v hotelu Holiday 

Inn Brno konference pro uživatele informační-
ho systému Karat. Jejím hlavním cílem byla 
prezentace nové verze a také směru, kterým se 
bude vývoj v nadcházejících letech ubírat. 

Věnuj počítač  
Nezisková organizace Asekol spustila pro-

jekt Věnuj počítač. Jde o akci na podporu 
recyklace počítačů a notebooků z firem po 
celé ČR. Firmy dle výzkumu až v 80 % přípa-
dů nakupují nová zařízení dříve, než staré 
doslouží. Funkční přístroje po repasi dá Ase-
kol dětem z dětských domovů. Zapojené firmy 
dostanou certifikát společenské odpovědnosti. 

Kaple sv. Václava ze 14. st. je chráněna 
Každá památka v sobě snoubí bohatou histo-

rii, jedinečné architektonické řešení a je 
zhmotněním duchovního bohatství země. Du-
Pont Tyvek Metal, speciální stavební membrá-
na společnosti DuPont, měla nedávno tu čest 
být použita pro další z velmi důležitých 
a náročných projektů obnovy tohoto druhu: 
rekonstrukci střechy svatováclavské kaple 
katedrály sv. Víta. 

Simatic IPC Remote Manager je softwarový nástroj 
společnosti Siemens pro vzdálený přístup k prů-
myslovým počítačům. 

Panasonic Toughbook CF-H2. 

 
 

Příští týden vyjde osmé číslo časopisu 
Technik 8/2011 

Nenechte si v něm určitě ujít tyto články: 
 

• Téma: Průmyslový  
výzkum v České republice: 
Jak na tom opravdu jsme? 
• Výstavy a veletrhy: 
Projděte nanečisto veletrhy IFA 
Berlín a EMO Hannover! 
• Téma:  
Raketoplány dolétaly, a co dál? 
• Projetky pro 21. století:  
Vyřeší problém přecpaných 

měst a dálnic systém podzemní dopravy CargoCap? 
• Speciál o obrábění a tváření: Jak zefektivnit výrobu? 
 

Zajistěte si časopis TECHNIK 8/2011 už teď, 
a objednejte si ukázkový výtisk ZDARMA: 

http://technik.ihned.cz 

http://technik.ihned.cz
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Převratný notebook: sbalíte ho do ruličky, napájí se vodou! 
VIZE: Zajímavý koncept notebooku bu-
doucnosti představili designéři Seunggi 
Baek a Hyerim Kim. Novinka má dva 
vysouvací displeje a obejde se bez 
elektrické zásuvky. Stačí ho vymáchat 
ve vodě, aby nabral energii. Zdrojem je 
server Yanko Design.  

Novinka se jmenuje Plantbook a na 
první pohled není skoro vůbec poznat, 
že se jedná o notebook. Vypnutý pří-
stroj totiž vypadá jako tyčka. Plant- 
book má dva vysouvací displeje. Oba 
jsou dotykové, jeden z nich je možné 
použít i jako klávesnici. Pokud vysune-
te jen jeden, pracujete na něm jako na 
tabletu. Plantbook by měl konkurovat 
tabletům, pokud se skutečně začne 
vyrábět. Plantbook se nabíjí ve vodě. 
Koncept vypadá nereálně, designéři 
Seunggi Baek a Hyerim Kim však věří, 
že se podobná zařízení začnou v nej-
bližší budoucnosti prodávat. 

Nejkompaktnější multifunkční barevná laserová tiskárna od HP 
ICT: Společnost HP uvedla na trh svou nejmenší multifunkční 
barevnou laserovou tiskárnu Laser-Jet Pro 100 color MFP 
M175nw, která je určena malým a středně velkým firmám. 
Nový model je vybaven úspornými a praktickými funkcemi, 
jako je například HP Auto-Off, Instant-on Technology a bez-
drátové a ethernetové připojení. Disponuje také funkcí HP 
ePrint, která umožňuje pohodlný tisk e-mailů, fotografií, ob-
chodních materiálů a dalších dokumentů na jakékoliv tiskárně 
s funkcí HP ePrint přímo z chytrého telefonu, notebooku či 
jiného mobilního přístroje odkudkoli na světě. Na českém trhu 
je tiskárna již v prodeji. 

Chraňte svá data privátními filtry: zmenšují pozorovací úhly 
ICT: Rozmach notebooků, netbooků, tabletů 
a přenosných zařízení s sebou nese riziko 
vyzrazení citlivých dat nejen v podobě ztráty 
či ukradení notebooku, ale i jednodušší for-
mou, jako je přečtení důležité informace 
z displeje. Řada lidí pracuje s notebookem na 
cestách, v dopravních prostředcích či v re-
stauracích, tedy na místech, kde se pohledu 
spolusedícího lze ubránit jen velmi těžko. Se 
senzitivními informacemi, které lákají pohle-
dy zvědavců, se však pracuje i na stolních 
počítačích v bankách, pojišťovnách nebo na 
přepážkách úřadů. Jednoduchým, ale vysoce 
praktickým řešením proti takovým informač-
ním „nenechavcům“ jsou tzv. privátní filtry. 
Ty lidem v okolí počítače zabrání v přečtení 
údajů, protože obraz monitoru vidí pouze 
osoba sedící přímo před ním, a to bez jakého-
koliv zkreslení. 
Člověk je tvor zvídavý a svítící obrazovka 

počítače vždy přitahuje pozornost. Pohledům 
zvědavců se přitom lze jednoduše bránit, 
stačí na displej notebooku nebo monitor stol-
ního počítače nasadit 3M privátní filtr – fólii, 
která je z přímého pohledu naprosto průhled-
ná, ale pro spolusedícího vedle zcela tmavá či zlatá (v závislosti na typu filtru). Manipulace 
s privátním filtrem je rychlá a snadná. Lze ho snadno nasadit i sejmout, aby bylo možné v p řípadě 
potřeby obsah monitoru ukázat i někomu dalšímu. Pro upevnění filtru se používají speciální úchy-
ty, které nijak nenarušují mechanismus zavírání víka notebooku. 3M privátní filtry existují ve 
všech možných rozměrech pro monitory stolních počítačů, notebooky, netbooky či tablety. 

Ceny nových aut v ČR loni klesly téměř nejvíc  
Ceny nových automobilů klesly v České 

republice v loňském roce o 9 %. To je téměř 
nejvíc z celé Evropské unie. Výrazněji se ceny 
snížily jen na Slovensku, v Bulharsku a ve 
Slovinsku. Informovala o tom Evropská komi-
se. Jedinými státy evropské sedmadvacítky, 
kde ceny aut loni rostly, jsou Itálie, Malta a 
Portugalsko.  

CVVM: Lidé si nejvíce váží lékařů a vědců 
Lidé si nejvíce váží profese lékařů, vědců 

a zdravotních sester, naopak nejmenší prestiž 
mají ministři, uklízečky a poslanci. Vyplývá to 
z aktuálního průzkumu Centra pro průzkum 
veřejného mínění (CVVM). Lékaři, vědci, 
uklízečky a poslanci v dotazování dosahují 
stejných výsledků dlouhodobě, povolání mi-
nistra si od předešlého zkoumání pohoršilo 
o sedm míst a skončilo třetí od konce. Zdra-
votní sestry jsou v průzkumu zařazeny poprvé.  

Na Facebooku se šíří trojský kůň, maže antiviry 
Sociální síť Facebook ke svým aktivitám 

opět zneužívají kyberzločinci. V současnosti 
se na Facebook chatu šíří odkazy na stránky 
napodobující videoportál YouTube. Z falešné-
ho webu si uživatel může stáhnout nebezpeč-
ného trojského koně, který maže antivirus na 
jeho počítači. Společnost ESET zaznamenala 
zvýšený výskyt této hrozby i u nás.  

Rakovina v okolí atomových elektráren nehrozí  
Žádné důkazy, že by se případy dětské rako-

viny vyskytovaly častěji v okolí jaderných 
reaktorů než na jiných místech, neexistují. 
Zjistili to autoři více než dvouletého výzkumu, 
kteří prověřili zdraví všech dětí narozených ve 
Švýcarsku od roku 1985. Výsledky studie 
Dětská rakovina a jaderné elektrárny ve Švý-
carsku (CANUPIS) zveřejnil 12. července 
renomovaný britský lékařský dvouměsíčník 
International Journal of Epidemiology. 

Společnosti svěřují data externím firmám 
Polovina společností u nás svěřuje péči 

o počítače externím firmám. V západoevrop- 
ských zemích jich této formy IT podpory vyu-
žívá dokonce 60 %. Společnosti díky externí 
podpoře sníží řadu nákladových položek: ná-
klady za kancelář, elektřinu, počítačové vyba-
vení či zvyšování kvalifikace techniků. Firmy 
tak mohou ušetřit až třetinu reálných nákladů. 
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Personálie 
■ Prezidentem společnosti 
Check Point Software Tech-
nologies se stal Amnon Bar- 
-Lev. Dříve zastával pozici 
viceprezidenta. Nadále povede 
zákaznicky orientované aktivi-
ty včetně prodeje, marketingu, 
rozvoje podnikání, technic-

kých služeb a celosvětových partnerských 
programů. Ve funkci je stále odpovědný Gilu 
Shwedovi, zakladateli, předsedovi představen-
stva a generálnímu řediteli společnosti. 

■ Od července 2011 Micro-
soft jmenoval nového mana-
žera serverové divize. Stal se 
jím Dalibor Kačmář. Krom 
vytváření nových příležitostí 
rozvoje obchodu se servero-
vými řešeními v těsné vazbě 
na obchodní tým se Dalibor 

zaměří na možnosti celkové transformace do 
prostředí privátního i veřejného cloudu. 
■ V červenci letošního roku 
posílil tým společnosti Au-
toCont Zdeněk Dutý, který  
v této formě bude zastávat 
funkci obchodního ředitele 
pro projekty e-Government.  

■ Na pozici konzultant pro 
státní správu a client manager  
společnosti Gartner ČR 
nastoupila Petra Javůrková. 
Ve své funkci bude zodpo-
vědná za rozvoj vztahů  
s klienty z oblasti veřejné 
správy a za vyhledávání no-

vých obchodních příležitostí v ČR. 
■ Společnost VMware jme-
novala Joea Baguleyho na 
novou pozici ředitele cloudo-
vých technologií v regionu 
EMEA (Evropa, Střední vý-
chod a Afrika). Se sídlem ve 
Velké Británii bude Joe Ba-
guley spolupracovat na roz-

voji strategie společnosti a řídit komunikaci se 
zákazníky i partnery VMware.  
■ Společnost Eaton Elektro-
technika (dříve Moeller Elek-
trotechnika) posílila svůj ob-
chodní tým. Novým Senior 
Channel Managerem byl jme-
nován Jan Hrůza. Na starosti 
má vybudování efektivního 
prodejního kanálu v segmentu IT/ICT pro 
Českou republiku.  

■ Mikuláš Duda posiluje tým 
komunikace skupiny Unipet-
rol. Jako manažer tiskového 
oddělení bude mít primárně na 
starosti rozvoj aktivit souvisejí-
cích s externí komunikací spo-
lečnosti a bude zastávat také 

funkci tiskového mluvčího. 

Pražské tramvaje věrně slouží Praze už sto dvacet let! 
VÝROČÍ: Před 120 lety, přesně 18. července v devět hodin ráno, začala v Praze jezdit elektrická tram-
vaj. K tomuto výročí otevřelo Národní technické muzeum zdarma svou dopravní halu. První trať 
totiž vedla právě v blízkosti dnešního sídla muzea. Začínala u dnešní restaurace Letenský zámeček. 
V jejím sousedství byla malá elektrárna, která vyráběla pro pohon tramvaje elektrický proud 
o napětí 150 voltů. Trať vedla Oveneckou ulicí až na její severní konec ke vchodu do Stromovky. 
Provoz na první trati elektrické tramvaje v Praze skončil 15. srpna 1900. O další dva roky později 
byla původně 800 metrů dlouhá trať prodloužena až k Místodržitelskému letohrádku na celkovou 
délku 1,4 km. 

Na oslavu stodvacetiletého výročí projela v pondělí 18. července 2011 Prahou kolona tramvají 
od historických kousků až po nejnovější tramvaj Škoda ForCity15T. Tato kolona nabrala velké 
zpoždění, čemuž se ani nebylo možné divit, protože ulice lemovaly tisíce lidí s fotoaparáty, kteří si 
takovou událost přece nemohli nechat ujít. Dlouhá kolona, složená z jedenácti vozů, nabírala zpož-
dění i kvůli průjezdu křižovatkami, kde stačilo na jeden signál projet jen několik vozů, takže se do 
kolony vmísily i vozy, které vezly lidi. Přestože zpoždění dopravy bylo místy značné, cestující to 
brali s rezervou. Více o tramvajové dopravě obecně jste si mohli přečíst v Techniku Weekly číslo 
20/2011. 

Tramvajová doprava v Praze je provozována od roku 1875, kdy zahájila provoz první linka ko-
něspřežné tramvaje. Město začalo vlastní dráhu provozovat v roce 1897 a do roku 1907 odkoupilo 
všechny dráhy od dosavadních provozovatelů. Provozovatelem sítě tratí i dopravy na nich je nyní 
Dopravní podnik hl. m. Prahy, jehož stoprocentním vlastníkem je město Praha. Pražská tramvajová 
síť o rozchodu kolejí 1435 mm je největší v Česku. Počátek elektrických tramvají v Praze je spjat 
se jménem Františka Křižíka, učněm slavného Thomase Alvy Edisona. Dne 19. března 1896 ote-
vřela jiná Křižíkova společnost, Elektrická dráha Praha – Libeň – Vysočany, dráhu vedoucí 
z dnešní Florence do dělnických předměstí Libně (k Praze připojené až roku 1901) a do Vysočan 
(až do roku 1921 samostatných), měnících se tou dobou v města. Starosta tehdejšího samostatného 
města Košíře Matěj Hlaváček pod vlastním jménem vybudoval a od června 1897 provozoval trať 
Elektrická dráha Smíchov – Košíře z Anděla ve městě Smíchov Plzeňskou ulicí zhruba k dnešní 
zastávce Klamovka. Na rozdíl od ostatních tratí nebyla trolej umístěna nad osou koleje, ale bočně. 
Město Královské Vinohrady založilo podnik Městská elektrická dráha Královských Vinohrad. 
František Křižík pro ně navrhl okružní dráhu Praha – Žižkov – Královské Vinohrady. Vinohrad-
skou část projektu pak začaly Královské Vinohrady samy realizovat, město Praha se k projektu 
nakonec přidalo a budovalo, zpočátku prostřednictvím Pražských obecních plynáren, část do města 
Žižkova. Dráha byla dlouhá 5,846 km a měla 17 stanic. Provoz na okruhu byl zahájen 18. září 
1897. Tramvajovou dopravu v České republice provozuje sedm měst. 

Celý průvod tramvají se nám podařilo zachytit při příjezdu do stanice Letenské náměstí. Staré babičky tram-
vaje ukázaly při svém návratu do vozovny Strašnice, že jsou stále krásné, ba dokonce krásnější s tím, o co 
více let jim je. Byla to atrakce a všude kolem trasy jízdy, která se samozřejmě protáhla mnohem déle, než by-
lo plánováno, byly spousty lidí s fotoaparáty. Další spanilá jízda ale bude, jak doufáme, dřív než za pět let! 

Další číslo Technik Weekly vyjde  
25. 8. 2011 

 

Vážení čtenáři, o prázdninách přešlo vydávání Technika Weekly 
na třítýdenní režim. Děkujeme vám za porozumění. 
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